
 آلوده اما پاك!
 يك نوع فال از قديم بوده و مي گويند حالا هم هست. قديم ترها كه 
اولاد آدم جوان تر بود و هر روز فكر مي كرد عاش��ق شده است، يك 
گل پلاسيده از سطل زباله بيمارستان برمي داشت و با گلبرگ هاي 
آن فال مي گرفت و گلبرگ هاي گل را يكي يكي مي كند و مي گفت 
دوستم دارد، دوس��تم ندارد و تا آخر ادامه مي داد. همان زمان جف 
نيوويت اجنبي هم يك انيميش��ن كوتاه از روي همين كار اولاد آدم 

ساخت و كلي جايزه گرفت. 
اما دوره زمانه عوض ش��ده و ديگر مردم اينجور عوارض عش��ق هاي 
كلافه كنن��ده را تجرب��ه نمي كنند )ش��ايد به اين خاط��ر كه گل ها 
پلاس��تيكي ش��ده اند و كس��ي آنها را در س��طل زباله بيمارس��تان 
نمي اندازد(. حالا سطوح مختلف آن فال به روش هاي گوناگون اعمال 
مي شود. يكي مثلًا با همين برنج خودمان. تعجب نكنيد چندسالي 
است كه يك بازي كاملًا ايراني مطابق با اس��تانداردهاي همان فال 

اختراع شده است و اسمش آلوده هست، آلوده نيست است. 
يك دانه برنج از يك گوني 10 كيلويي بر م��ي داري مي گويي آلوده 
است، بعد مي روي پي كارت در وزارتخانه اي، مجلسي، بازرسي كلي 
و...، آن وقت روز ديگر اگر حوصله داش��تي مي آي��ي يك دانه ديگر 
برمي داري و مي گويي آلوده نيست، گاهي هم اگر خودت نرسيدي، 
معاوني، مدير كلي، خواهرزاده اي كس��ي را مي فرس��تي اين كار را 

انجام دهد. 
تا گوني تمام شود سه چهار سالي وقت مي گذراني. چند تا مذاكره و 
مناظره برگزار مي كني و امثال اولاد آدم چندبار سر از بيمارستان و 
قبرس��تان در مي آورند و آخرش نمي فهمند كه ته فال چه مي شود، 
بالاخره آلوده هست يا نيست؟ كسي هم تا حالا معترض به اين فال 
مسخره نشده است؛ هيچ كس. مي پرسيد چرا؟ چون اين فال با جان 
مردم مربوط اس��ت و در اين دوره و زمانه با تورم 40 درصدي آنچه 
مهم نيست جان آدميزاد است. مس��ئولان محترم كه به همراه عهد 
و عيالشان برنج نمي خورند كه چاق نش��وند، پس عارضه اي متوجه 
خاندان و خانواده محترمشان نمي شود. آنقدر آقازاده ها و بر و بچ هم 
به رستوران هاي ايتاليايي و فرانس��وي و چيني و... مي روند كه ديگر 

نمي دانند حتي برنج چيست! 
بين خودمان بماند، اولاد آدم مي ترس��د كه اين ف��ال را با چيزهاي 
ديگر هم بگيرند، مثل آب خوردن، مث��ل بنزين، مثل نان و . . . زبانم 
لال. خوش��بختانه آخرين دانه برنجي كه به دست يكي از فالگيران 
محترم رسيده آلوده نبوده. جميل عليزاده شايق، دبير انجمن صنفي 
برنج كاران دانه را برداشته و گفته: با توجه به اينكه تمامي مزارع برنج 
به هم راه دارند و از يك منبع آبياري مي شوند چنانچه به طور مثال 
مزرعه اي در بالادست برنج آلوده توليد كند مزرعه پايين دست هم 
آلوده خواهد بود زيرا آب از مزرعه اي به مزرعه و حتي روستاي ديگر 
عبور مي كند لذا س��يال بودن آب بيماري را به تمامي شاليزارها در 
شمال كشور منتقل مي كند و در نتيجه بايد تمامي برنج هاي شمال 

كشور را آلوده بدانيم. 
اولاد آدم به اين استنتاج و قوه درك احسنت مي گويد. چه كسي بود 
آن نفر قبل كه از شانسش بايد مي گفت آلوده است. اصلًا كه به او اجازه 
داد بود حرف بزند. يادم آمد آن آدم، غلامحسين شفيعي، مديركل 
استاندارد استان اصفهان بود كه دانه را برداشته و گفته بود: براساس 
اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، برنج هايي با عناوين 
تجارتي »س��تايش« ، »صدري هاش��مي آستانه اش��رفيه« ، » طارم 
محلي معطر فريدون كنار« ، »آويلا«  و »سياه دم هاشمي دودي« در 
فاكتورهاي همچون ميزان سرب، ميزان كادميوم، ميزان آرسنيك 
و ميزان آفلاتوكسين مجاز در اين محصولات، با استانداردها انطباق 
نداشته و غيراستاندارد هستند و به مردم و مصرف كنندگان توصيه 

مي شود از خريد و مصرف برنج هاي اعلام شده خودداري كنند. 
اولاد آدم در همين جا مي خواهد پيشنهاد بدهد كه اگر در گوني برنج 
براي ادامه فال هنوز برنجي مانده است، همان آقاي جميل خان برش 
دارد. جير هم اگر داد يا تقلب هم اگر كرد اشكالي ندارد. يك تحليل 
بند تنباني ديگر بگذارد رويش، خاطر اولاد آدم و امثال اولاد آدم جمع 

مي شود. امثال شفيعي را هم از كار بركنار كنيد. 
ختم جلسه فالگيري. تاريخ شروع جلسه بعدي توسط منشي هيئت 

رئيسه بعد از خواب زمستاني به اطلاع خوانندگان ستون مي رسد. 

تلاش روزنامه ايران براي توجيه كارهاي ناكرده اقتصادي
سياه نامه دولت اميد براي گردافشاني نااميدي !

ش�نيده ها حاك�ي اس�ت روزنام�ه اي�ران ب�ه زودي ويژه نامه اي 
76صفحه اي از وضعيت اقتصادي ايران در هش�ت س�ال گذشته 
ارائه خواهد ك�رد كه در آن بدون اش�اره به نقش بي س�ابقه ترين 
تحريم هاي جهان، وضعيت اقتصاد را سياه و اسفبار نشان مي دهد. 
 به گزارش »جوان« در ويژه نامه مذكور علاوه بر آمارهاي س��ياهي 
كه رئيس جمه��ور در گ��زارش 100 روزه خود به ج��اي گزارش 
عملكرد بيان كرد، وضعيت اقتصاد را برخلاف شعار اميد و اعتدال 
وضعيتي سخت و نااميدكننده ترسيم كرده و نااميدي را به جامعه 

القا مي كند. 
بنابر اين گزارش، القاي اين فضا همان چيزي اس��ت كه غربي ها و 
تحريم كنندگان ماه هاس��ت در تلاش براي آن هستند و ناخواسته 
اين ويژه نام��ه مهر تأييدي ب��ر زانو زدن دولت به دليل مش��كلات 

اقتصادي است. 
گفته مي ش��ود در اين ويژه نامه بدون توجه به فعاليت هاي عمراني 
و طرح هاي اقتصادي انجام ش��ده در هش��ت س��اله قبل و كاهش 
بدهي هاي خارجي تأكيد بر بدهي هاي دولت به سازمان هاي تأمين 
اجتماعي، بازنشستگي و بانك مركزي داش��ته و طرح هدفمندي 

يارانه ها را ناموفق اعلام كرده است. 
بنابر اين گزارش، اين ويژه نامه با تأكيد ب��ر واژه ارثيه دولت قبل به 
گزارش هايي درباره ميزان اش��تغال وهزينه هاي سفرهاي استاني 
پرداخته است و استدلال چاپ آن بدون توجه به سوءاستفاده هاي 
احتمالي خارجي و كنترل كنترل توقعات ايجاد ش��ده مطرح شده 
است.  زيرا به گفته يكي از مسئولان » بايد مردم توقع خود را با توجه 

به توان دولت و بدهي هايش تنظيم كنند!«
گفتني است اين گزارش بدون اشاره به دستاوردهاي دولت نهم و دهم 
در حوزه هاي كاهش بدهي خارجي از 22/7 ميليارد دلار به 7/7 ميليارد 
دلار كنوني و فعاليت هاي عمراني تهيه شده ش��ده اند و اين طور القا 
مي كند كه پولدارترين دولت بدهكارترين دولت را تحويل رئيس جمهور 
دوره يازدهم داده است. حال آنكه ذخاير ارزي و طلاي كشور امروز در 
شرايطي كه تحريم هاي بين المللي همه جانبه ما را احاطه كرده، بالاي 
100 ميليارد دلار يعني ۸0 درصد بيش��تر از هشت سال پيش شده 
يا حجم برخي كارهاي عمراني و زيربنايي حت��ي قابل قياس با تمام 
دولت هاي بعد از انقلاب نيست و اجراي طرح هدفمند كردن يارانه ها با 

تبعات منفي آن نيز در همين دوره آغاز شد. 
همچنين دست اندركاران اين ويژه نامه بدون اشاره به 100 ميليارد 
دلار ذخاير طلا و خارجي و نيز بدون توجه به موجودي 50 ميليارد 
دلار صندوق توسعم ملي طوري مطالب را تنظيم كرده اند كه انگار 
تمام درآمد 750 ميليارد دلار را دولت قبلي بلعيده و دولت جديد 
با دس��ت خالي قادر به حل مش��كلات در كوتاه مدت و ميان مدت 

نيست. 

» ديكته نانوشته« كارا نيست 
پيش از پرداختن به موضوع اصلي مايلم به نكته اي مرتبط اشاره كنم. 
اين روزها بسياري از مخاطبان و خوانندگان روزنامه يا حتي دوستان 
براي اينكه گزارش اعلامي رئيس جمهور را نقد مي كنيم، گلايه دارند 
و استدلالش��ان اين اس��ت كه چرا دولت قبلي را نقد و اشتباهاتش را 
منعكس نكرده ايد. آيا بي تدبيري در هزينه كرد 750 ميليارد دلار گناه 

نيست كه اكنون گزارش عملكرد دولت را سياه نمايي مي دانيد؟ 
پاسخ به اين سؤال از سه وجه ضروري است. 

 نخست آنكه خوش��حاليم بسياري از دوس��تان و مخاطبان تا پيش از 
اين مطالب اقتصادي روزنامه را نمي خواندند اما چند وقتي اس��ت كه 
آن را مطالعه مي كنند زيرا نگاهي به مطالب قبلي طي س��ال هاي قبل 
نيز نشان خواهد داد كه كارهاي دولت نهم و دهم به دست تيغ تيز نقد 
سپرده شده است اما در عين حال وجدانمان را نيز زير پا نگذاشته ايم 
و عملكرد فعاليت هاي عمراني دولت نهم و دو سال اول دولت يازدهم 
را نيز انعكاس داديم. حتي در دو سال آخر   با ملاحظه تحريم ها يكي از 
اصلي ترين منتقدان دولت بوده ايم. آنچنان كه اقدام دولت يازدهم در 
حل مشكل دارو و تلاش براي حل مناقشه هسته اي شايسته تقدير بوده 

و آن را انعكاس داده ايم. 
دوم: اگرچ��ه عمر دولت نهم و دهم به پايان رس��يده ام��ا بازبيني آنها 
مي تواند چراغ راه آينده باشد و از اشتباهات گذشته بايد درس گرفت نه 
آنكه در مقابل صداي مخالف، آن را سپر دانست يا از آن به عنوان توجيه 

كارهاي نكرده و بي برنامگي استفاده كرد. 
سوم: اصرار دولت بر ارائه گزارش 100 روزه حقي است كه خودايجاد 
كرده و سنگ محك گزارش 100 روزه بر اساس ادعاهاي مطرح شده و 
سخنان تبليغاتي دوران انتخابات بوده نه آنكه قضاوت درباره عملكرد را 

مقابل دولت قبلي قرار دهيم. 
بنابراين انتقاد دوستان از رويه روزنامه و به خصوص در صفحه اقتصادي 
مانند اين مثال اس��ت كه  ما مي گوييم براي معتاد س��يگار هم خوب 
نيست و بايد براي ترك اعتياد برنامه داش��ت برخي مدعي اند مصرف 

مواد مخدر مضر است !
ما مي گوييم وابس��تگي دولت ب��ه درآمدهاي نفتي و تم��ام تمركز و 
نيروي دولت جديد روي حل معضلات اقتصادي از طريق حل مسائل 
بين المللي راهكار اصلي نيست، دوستان معتقدند مصرف بيش از حد 
و اعتيادگونه دولت قبلي به نفت و وابسته ش��دن به درآمدهاي نفتي 

فاجعه است. 
به نظر اختلافي در اين باره نيست اما در باطن اختلافي فاحش وجود 
دارد كه يكي اعتياد را فاجعه مي داند و  معتقد است  اي كاش قبلاً اينگونه 
نمي ش��د اما يكي مي گويد حالا كه اين اتفاق ناميمون رخ داده از اين 
به بعد نبايد راه رفته قبلي را ادامه داد؟ بلكه بايد برنامه داش��ت و نبود 

سياست هاي اقتصادي را نبايد با پوپوليسم رسانه اي از ياد برد. 
بي ترديد اينك��ه دايم زان��وي غم ب��ه بغل بگيري��م و ب��ا بلندگوها و 
تريبون هايمان ذكر مصيبت اقتصادي را فرياد بزنيم و بگوييم گذشته اي 
فاجعه بار داشتيم و بعد هم انتظار داشته باشيم غربي ها مشكل اقتصادي 
ما را حل كنند، نتيجه اي جز عمق بخشي آنچه بر ما گذشته، پيش رو 
نخواهيم ديد.  البته تغيير دولت ها در تمام جهان روح تازه اي بر جامعه 
مي دمد و اميد تازه اي را در اقتصاد نويد مي دهد. آنچنان كه تجربه تغيير 
دولت در دوران س��ازندگي، دوران اصلاحات، دول��ت مهرورز و اكنون 
دولت جديد مؤيد اين ادعاست و حل مناقشه بين المللي مفيد است و 
بر انتظارات رواني تأثير دارد اما با توجه به اعتراف مسئولان اقتصادي 
و نظر قاطبه اقتصاددانان اثر حل مش��كلات م��ا در عرصه بين المللي، 
اثري سطحي دارد كه مشكلات ريش��ه اي آن را حل نمي كند و ادامه 
بي برنامگي و بي توجهي به مشكلات واقعي و دروني اقتصاد همچنان در 

را روي همان پاشنه قديمي خواهد چرخاند. 
لذا مان��دن در گذش��ته و ديدن حل مش��كلات اقتصادي ب��ا مذاكره 
خارجي ها نمي تواند تنها انتظار هميشگي مردم و كساني كه به دولت 
» اميد و اعتدال« رأي داده اند، باش��د. بلكه آنها مي خواهند به استناد 
آمارهاي همين دولت، نتايج راهكارهاي مسئولان را )كه تاكنون چندان 
خبري از آن نبوده و به سال بعد موكول شد( در مورد اشتغال، مبارزه 
با فساد، مقابله با تورم، جلوگيري رانتخواري ها و بسيج سرمايه ها براي 
توليد و اقتصاد و... بدانند.  باور كنيد در اقتصاد ديكته نانوشته و بدون 
غلط بودن جواب نخواهد داد و بالاخره دير يا زود دولت با اين مطالبه 

مردم مواجه خواهد شد. 

تحويل پرايد به جاي مگان
 پاسخي به انتظار ۷ ماهه مشتريان

گروه خودروس�ازي س�ايپا از خريداراني كه با وجود سپري شدن 
زم�ان مقرر ب�راي تحويل م�گان، باز هم ب�ا تأخير چن�د ماهه در 
تحويل اي�ن خ�ودرو روبه رو هس�تند، خواس�ت تا به ج�اي اين 
خودرو، پرايد ي�ا تيبا ب�ا قيمت فعل�ي كارخانه تحوي�ل بگيرند. 
به گزارش فارس، برخي خريداران مگان از گروه خودروس��ازي سايپا 
با وجود گذش��ت زمان مقرر در قراردادش��ان براي تحويل خودرو، با 
تأخيرهاي چند ماهه روبه رو هستند و اين در حالي است كه پاسخ سايپا 
به انتظار اين مشتريان اين است كه به جاي خودروي باكيفيت مگان، 

پرايد يا تيبا تحويل بگيرند، آن هم با قيمت فعلي كارخانه!
مدير يكي از نمايندگي هاي فروش محصولات س��ايپا در اين مورد به 
فارس گفت: شركت س��ايپا از خريداران مگان خواسته تا به جاي اين 
خودرو، پرايد يا تيبا را با قيمت فعلي كارخان��ه تحويل بگيرند كه اين 

مسئله مورد اعتراض خريداران قرار گرفته است. 
وي با بيان اينكه شركت س��ايپا پول پرداخت شده از سوي خريداران 
را هم به آنها ب��از نمي گرداند، تصري��ح كرد: تنها س��ود تأخير حدود 

27درصدي به خريداران مگان پرداخت مي شود. 

دلايل استعفاي پژويان 
از رياست شوراي رقابت اعلام شد 

جمش�يد پژوي�ان، رئي�س ش�وراي رقاب�ت ب�ه دلي�ل آنچ�ه 
ك�ه از آن ب�ه عن�وان فش�ار برخ�ي دولتي ه�ا و ش�ركت هاي 
ب�زرگ اقتص�ادي خوان�د، از س�مت خ�ود اس�تعفا ك�رد. 
به گزارش مهر، جمشيد پژويان از استعفاي خود از سمت رياست شوراي 
رقابت خبر داد و گفت: استعفاي خود را به رئيس جمهور ارسال و البته 
هنوز پاسخي دريافت نكرده ام اما مطمئن هستم اين استعفا مورد قبول 

واقع خواهد شد. 
رئيس پيشين شوراي رقابت اظهار داشت: علت استعفاي من از رياست 
شوراي رقابت صرفا مربوط به اعمال فشار از سوي برخي از دولتي ها و 
فشارهاي اعمال شده از سوي برخي شركت هاي بزرگ اقتصادي است، 
جداي از مواردي كه در درون شوراي رقابت رخ مي دهد اما من به عنوان 
رئيس شوراي رقابت و سخنگوي ش��ورا در مقابل تمام معارضان قرار 
داشتم.  پژويان ادامه داد: بخش عمده اي از اين معارضان در درون دولت 
و از سازمان ها، وزارتخانه ها مانند وزارت  ارتباطات، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و ساير سازمان ها بودند و در اين مدت اين فشارها من را خسته 
كرد.  وي گفت: از طرفي ديگر در مركز ملي رقابت با مشكلات بودجه اي 
مواجه بوديم كه به دولت وابسته بود و زماني كه دولت اين محدوديت ها 
را ايجاد كند به معناي قطع ش��ريان ما نيز است. رئيس شوراي رقابت 
با بيان اينكه استعفاي خود را به رئيس جمهور ارسال كرده ام، تصريح 
كرد: البته هنوز پاسخي دريافت نكرده ام اما مطمئن هستم اين استعفا 

مورد قبول واقع مي شود. 
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تنبيه مسكن براي كنترل تورم 

در حالي دولت يازده�م حملات پي درپي را به 
طرح مس�كن مهر مي كند كه گويي اين دولت 
برنامه مشخص و معيني براي تنظيم بازار مسكن 
ندارد چراكه تاكنون جزئيات�ي از هيچ يك از 
طرح هاي اعلامي خود منتشر نكرده است. بدين 
ترتيب مي توان مدعي ش�د كه ط�رح عناوين 
طرح هاي�ي كه هن�وز روي كلي�ات و جزئيات 
آن كار نش�ده است و اساس�ا متن آنها نامرئي 
است، يكي از استراتژي هاي سكانداران حوزه 
مسكن براي سر كار گذاشتن بازار مسكن است. 
به گزارش »جوان«، تقريباً مي توان مدعي شد كه 
طي سال هاي گذشته نهادهاي تنظيم كننده بازار 
مسكن با اين همه يال و كوپال و هزينه از تنظيم 
معقولانه بازار مسكن عاجز بوده اند. اين در حالي 
است كه در هيچ دوره اي مجموعه سياست هايي 
متناسب با درآمدهاي اقشار متفاوت جامعه براي 

مسكن دار شدن تنظيم و اجرايي نشده است. 
تكيه بر يكي دو طرح و اصرار بر رد ش��دن تمامي 
متقاضيان مسكن از فيلتر طرح هاي تعريف شده 

توس��ط دولت ها ايرادي است كه به سياست هاي 
مسكن تمامي دولت ها وارد اس��ت. اين در حالي 
اس��ت كه متقاضيان مس��كن موجود در كش��ور 
داراي توانايي مالي، س��لايق، علاي��ق و فرهنگ 
متفاوت براي تهيه مسكن هس��تند كه پيوسته 
در سياست گذاري ها اين ظرفيت ها ناديده گرفته 

شده است. 
   تيتر براي طرحي نامرئي 

هم اكنون نيز به نظر مي رس��د آخوندي وزير راه 
و شهرس��ازي با طرح عنوان دو سه طرح همانند 
صندوق پس انداز مس��كن يا مس��كن اجتماعي 
كه به نظر مي رس��د كليات و جزئي��ات آن هنوز 
طراحي نشده است، س��عي در خريد زمان براي 
كشف جزئيات طرح هاي مطرح شده و همچنين 
دس��تيابي به منابعي براي مانور در حوزه مسكن 

در آينده دارد. 
آخوندي در بدو ورود به وزارتخانه راه و شهرسازي 
با طرح اين مسئله كه وام 20ميليوني مسكن فعلي 
توانايي خانه دار كردن متقاضيان مسكن را ندارد، 

با بيان موضوع افزايش وام مسكن، خواستار خروج 
انحصار پرداخت وام مس��كن از بانك مس��كن و 
مشاركت ديگر بانك ها در پرداخت وام مسكن شد.  
وزير راه و شهرسازي در حالي موارد فوق را مطرح 
كرد كه اجرايي شدن اين امور اصلًا تحت اختيار 
وي نيس��ت و نهادهايي چون وزارت اقتصادي و 
امور دارايي، بانك مركزي، شوراي پول واعتبار و 
همچنين بانك هاي خصوصي و دولتي بايد در اين 

را بطه به اجماع برسند. 
   افزاي�ش وام مس�كن تح�ت اختي�ار ما 

نيست 
در تأييد موضوع فوق بد نيست اشاره اي به اظهارات 
روز گذش��ته مش��اور مالي وزير راه و شهرسازي 
بيندازيم. حس��ين عبده تبري��زي در گفت وگو با 
ايسنا اظهار كرد: بانك مسكن اعلام كرده كه همه 
مي توانند صندوق هاي پس ان��داز ايجاد كنند اما 
اينكه صندوق هاي پس انداز چه شرايطي دارند و 
ميزان وام و تسهيلات شان چقدر است، بايد مورد 

محاسبه قرار گيرد. 

عبده تبريزي گفت: طبعاً بانك ها اين موضوع را بر 
اساس جريان ورودي و خروجي  خود و اينكه چه 
ميزان اعتبار را با چه نرخي به عنوان تسهيلات ارائه 

بدهند، محاسبه خواهند كرد. 
ب��ه اعتقاد مش��اور مالي وزي��ر راه و شهرس��ازي 
پيش��نهاد افزايش 30 ميليون توماني وام مسكن 
كه هم اكنون در شوراي پول و اعتبار مطرح است، 

مي تواند عملياتي شود. 
همچنين مطرح ش��دن طرح هايي چون مسكن 
اجتماع��ي با وج��ود چند نشس��ت پ��ي در پي 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با سكانداران 
حوزه مسكن هيچ گاه به انتش��ار جزئياتي از اين 

طرح منتج نشده است. 
   براي كنترل تورم، مسكن تنبيه مي شود 
دراين بي��ن باوج��ودي ك��ه حس��ن روحاني از 
س��كانداران دولت يازدهم مس��كن مهر را عامل 
اصلي بخشي از تورم فعلي كشور مي داند و به اين 
موضوع در گ��زارش 100روزه دولت خود تأكيد 
كرد، مي توان متوجه شد كه منابع و اعتبارات به 
اين حوزه به شدت تا سال هاي آتي تقليل مي يابد 
زيرا به باور دول��ت بايد اين بخ��ش براي كاهش 
تورم چندين سال از طريق عدم تخصيص منابع 

تنبيه شود. 
   مس�كن مه�ر و فرآين�د قط�ره چكاني 

اعتبارات
اگرچه استراتژي دولت بر اين پايه بنا شده است 
كه به تمامي تعهدات دولت قبل در رابطه با پروژه 
مسكن مهر پايبند اس��ت اما طبق شواهد موجود 
روند تزريق منابع به طرح هاي مس��كن مهر كه از 
بدو دولت يازدهم به كندي صورت مي پذيرفت، 
طي هفته هاي اخير به صورت قطره چكاني انجام 
مي گي��رد. بدين ترتيب مي توان متوجه ش��د كه 
وزارت راه و شهرس��ازي طي س��ال جاري قصد و 
توانايي انجام برنامه اي در حوزه مسكن را ندارد و 
بايد منتظر بود و ديد در بودجه سال 93چه برنامه و 
اعتباري براي اين حوزه در نظر گرفته خواهد شد. 

   مديران هزينه اي؛ راهكارهاي هزينه اي
با اين حال مطرح شدن موارد فوق نبايد اينگونه 
تلقي شودكه دست وزارت راه و شهرسازي براي 
اجراي طرحي در زمينه مسكن بسته است بلكه 
براي هر مس��ئله اي هزاران راه ح��ل وجود دارد، 
منتهاي مراتب بايد خلاقيت به خرج داد و به اين 
مهم باور داشت كه بدون هزينه يا با هزينه اندك 
مي توان طرح هايي را براي تنظيم بازار مس��كن و 

خانه داركردن مردم طراحي كرد. 

بازار مسكن با طرح هاي بدون متن سركار رفته است

اولاد آدم 

 هادي غلامحسيني
    گزارش

مع�اون برنامه ري�زي و نظ�ارت راهب�ردي 
رئيس جمه�ور ب�ا اع�لام جزئي�ات دو بس�ته 
ويژه كالايي متش�كل از كالاها و م�واد غذايي 
خانوارها كه تا ش�ب عي�د در دو مرحله توزيع 
خواهد ش�د، قيمت فعلي نرخ ارز در بازار آزاد 
را غيرواقعي دانس�ت و گفت: دولت به شدت با 
افزايش غيرمنطقي قيمت ها مقابله كرده است. 
به گزارش مهر، محمدباقر نوبخت در گفت وگوي 
ويژه خبري شبكه دوم سيما گفت: آنچه در مرحله 
دوم پرداخت يارانه ها يا در استمرار مرحله اول، در 
سال 1393 قرار است انجام شود، قطعاً از شيوه فعلي 
بهتر خواهد بود و آثار سوء آن در اقتصاد به مراتب 

كمتر خواهد شد. 
معاون برنامه ريزي و نظارت راهبردي رئيس جمهور 
تأكيد كرد: تا پايان سال كه حدود سه ماه وقت داريم 
دولت تصميم گرفت، دو بسته كالايي را كه عمدتاً 
كالاها و مايحتاج زندگي و غذايي خانوارها اس��ت، 

تدارك ببيند و اين بسته را در دو مرحله توزيع كند. 
وي بي��ان داش��ت: براس��اس مأموري��ت معاونت 
برنامه ريزي و نظ��ارت راهبردي رئيس جمهوري، 
منابع لازم ريالي براي دو بسته از كالاها و مايحتاج 
غذايي مردم تأمين ش��ده و تا پايان سال در طيفي 

وسيعي توزيع خواهد شد. 
وي با اشاره به نرخ مبادله اي 2 هزار و 477  توماني 
ارز و قيمت بازار آزاد و جايگاه واقعي آن  گفت: قيمت 
بازار آزاد غيرواقعي است و بايد خودش را متعادل 
كند. نوبخت در ادامه بر ل��زوم نزديكي قيمت ارز 
مبادله اي و آزاد تأكيد كرد و گف��ت: دولت تلاش 
به همسان سازي و تعادل س��ازي بازار دارد و آينده 
اقتصادي روشني را براي س��ال آينده پيش بيني 

مي كنيم. 
نوبخت درباره اقدامات دول��ت در زمينه تورم نيز 
گفت: ابتدا بايد علل تورم بررسي شود كه يكي از اين 
علت ها افزايش نقدينگي است. دولت در اين 100 

روز تلاش زيادي ب��راي كاهش نقدينگي كرده كه 
نمونه آن درخواست تجديدنظر بودجه در مجلس 

بود كه با استقبال و همكاري مجلس همراه شد. 
معاون برنامه ريزي و نظارت راهبردي رئيس جمهور، 
افزايش بدون علت قيمت ها را از ديگر عوامل ايجاد 
تورم دانس��ت و گفت: دولت به ش��دت با افزايش 
غيرمنطقي قيمت ه��ا مقابله كرده اس��ت. وقتي 
مردم به بازار اعتماد نداش��ته باشند همواره در پي 
ذخيره س��ازي هس��تند و در نتيجه تقاضا به طور 

غيرواقعي افزايش مي يابد. 
وي با اش��اره به اينكه نرخ تورم نقطه ب��ه نقطه از 
شهريور كاهش داشته اس��ت، اظهارداشت: تلاش 
مي كنيم تورم را كاه��ش دهيم و به همين منظور 
تمهيدات لازم در بودجه سال 93 انديشيده شده 
اس��ت. نوبخت پيش بيني كرد تورم تا پايان سال 
93 تا 25 درصد كاهش يابد و نرخ رشد اقتصادي تا 

3درصد رشد داشته باشد. 

نوبخت همچنين درباره حمايت از بخش توليد تأكيد 
كرد: بخشي از مشكلات امروز ناش��ي از پرداخت 
نشدن يارانه به بخش توليد است و به همين علت 
بايد بيش��ترين كمك به اين بخش انجام شود، در 
واقع بايد حركت از مس��يري باش��د كه يارانه ها به 

سمت توليد برود. 
معاون رئيس جمهور درباره تحقق اقتصاد مقاومتي، 
گفت: اين موضوع از ابتداي تش��كيل دولت مورد 
توجه قرار گرف��ت و يكي از برنامه هاي ش��اخص 
رئيس جمهور اين بود كه افراد چ��ه طرحي براي 

مقاوم سازي اقتصادي دارند. 
وي با اشاره به توافق اخير ايران و گروه 1+5 در ژنو 
گفت: ما برنامه هايي داشتيم كه اگر سياست هاي 
تحريمي تشديد مي ش��د، با آن مقابله مي كرديم. 
دولت تمهي��دات لازم را ب��راي هر ن��وع تغيير در 
تحريم ها انديشيده و در پي اقتصادي است كه در 

هر شرايطي بتواند خودش را حفظ كند. 

جزئيات توزيع 2 بسته رايگان كالايي تا پايان سال

برنامه ايران  براي خريد ۴۰۰ هواپيما 

چيت چيان: امكان عرضه بيشتر آب را نداريم تمديد تحريم هاي 1۷ شركت در اتحاديه اروپا

بانك مهر اقتصاد اساسنامه رسمي بانكي دارد

مهران ابراهيميان

       اقتصاد كلان 

      حمل و نقل        جوابيه 

      خبر  كوتاه

رويترز به نقل از يك مقام آگاه ايران اعلام كرد در 
پي توافق هسته اي اخير و لغو تحريم ها بر صنعت 
هواپيمايي ايران اين كشور در نظر دارد ۲۵۰ تا 
4۰۰ هواپيماي بوئينگ يا ايرباس خريداري كند. 
 به گزارش تسنيم به نقل از رويترز، اكنون و به  دنبال 
توافق هسته اي هفته گذشته، تهران اجازه خواهد 
يافت تا خريده��اي مح��دودي در زمينه قطعات 
هواپيما و انجام تعميرات انجام دهد.  مشكل عمده اي 
كه ايران با آن مواجه است آن است كه به دليل قديمي 

بودن هواپيماهاي مورد استفاده، قطعات يدكي اين 
هواپيماها به آس��اني يافت نمي ش��ود. هواپيماي 
بوئينگ مدل 747 � 100 اولين بار در سال 1966 
وارد خط توليد بوئينگ ش��د و اين شركت از سال 
19۸2 به اين س��و، توليد اين مدل را متوقف كرده 
است.  تحليلگران معتقدند در صورت برداشته نشدن 
كل تحريم ه��ا، اين ميزان لغ��و محدوديت ها براي 
ايجاد تفاوتي قابل توجه در سوددهي شركت هاي 

هواپيماساز و قطعه ساز جهاني كافي نيست. 

ش�وراي اتحادي�ه اروپا ط�ي اعلامي�ه اي كه 
در س�ايت رس�مي خود منتش�ر كرده اعلام 
ك�رده 17 ش�ركت ايران�ي را ب�ه فهرس�ت 
تحريم ه�اي خ�ود اضاف�ه ك�رده اس�ت. 
به گزارش فارس در اين اعلاميه شوراي اتحاديه 
آمده اس��ت كه اين اتحاديه به موجب تصميمي 
كه در 23 مارس س��ال 2012 اتخاذ شده اعمال 
محدوديت بر برخي ش��ركت هاي ايراني را ادامه 

مي دهد. 
شركت مديريت س��اخت نيروگاه هاي هسته اي 
ايران و 16 شركت كشتيراني شركت هايي هستند 
كه در فهرست تحريمي اتحاديه اروپا قرار گرفته اند. 
شوراي اتحاديه اروپا همچنين تحريم ها عليه سه 
شركت »ايران ترانسفو«، شركت »توربوكمپرسور 

نفت آس��يا« و ش��ركت »س��اخت توربوپمپ« و 
»كمپرسور س��اتاك« را لغو كرده اس��ت.  دادگاه 
عمومي اروپا در 16 س��پتامبر سال جاري رأي به 
لغو تحريم برخي از ش��ركت هاي ايراني داده بود.   
در همين باره مديرعامل شركت كشتيراني ايران 
از عدم اعتراض به لغو تحريم كشتيراني از سوي 
اتحاديه اروپا خبر داد.  محمدحس��ين داجمر در 
گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: تحريم اتحاديه اروپا 
در رابطه با كشتيراني كه دو ماه گذشته لغو شده 
بود با پشت سر گذاشتن مهلت اعتراض به قطعيت 
رسيد و هيچ گونه اعتراضي به آن وارد نشده است.  
 او پيش بيني كرد به دليل تعطيلي آخر هفته اروپا 
جزئيات بيشتر روز دوشنبه به نماينده كشتيراني 

در اروپا و شركت كشتيراني اعلام خواهد شد. 

وزير نيرو گفت: هم اكنون در مرحله مديريت 
تقاضا هستيم كه با تكميل گام هاي مختلف اين 
مرحله، به گام اصلي در مهار بحران آبي كشور 
ك�ه مديريت تخصيص آب اس�ت مي رس�يم. 
حميد چيت چيان در گفت وگو با تس��نيم اظهار 
داشت: بحران آبي در كشور داريم اما همت و عزم 

جدي براي مديريت اين بحران را هم داريم. 
وي اف��زود: در بخش ميزان منابع آبي كش��ور، با 
قرار گيري بيشتر پهنه كش��ور در منطقه خشك 
و نيمه خشك از يك طرف و بروز خشكسالي هاي 
دهه اخير، در بخ��ش منابع آب��ي در بخش هاي 
مختلف كشور با كاهش چشمگير نسبت به متوسط 
وجود منابع آبي در نيم قرن گذشته مواجه شده ايم.  
وزير نيرو با اشاره به پروژه هاي عمراني اجرا شده 

در دو دهه اخير در كشور تصريح كرد: در دسترسي 
به منابع آبي در داخل كشور تا مقدار قابل قبولي 
سدسازي صورت گرفته و نمي توان گفت دسترسي 
بيشتري به منابع آبي در آينده خواهيم داشت پس 
بايد به صورت جدي نسبت به مصرف درست مقدار 
موجود منابع آبي برنامه ريزي و اقدام كنيم.  اين 
عضو كابينه دولت، مديريت عرضه آب، مديريت 
تقاضاي آب و مديريت تخصيص آب را از مراحل 
مختلف مديريت كلان بخ��ش آب عنوان كرد و 
گفت: از مرحله مديريت عرضه گذش��ته ايم و در 
كنار اجراي برنامه ه��اي مديريت عرضه از جمله 
اتمام پروژه هاي نيمه تمام مربوط به عرضه آب، هم 
اكنون در مرحله برنامه ريزي و اقدام براي مديريت 

بهينه تقاضا هستيم. 

 احترام�اً در خصوص گزارش خب�ري مندرج 
در آن روزنامه )ش�ماره 4116 ب�ه تاريخ ۲ آذر 
139۲، صفح�ه 1۲( ب�ا عن�وان »مؤسس�ات 
مالي فاقد مجوز ش�تاب گرفتند« توضيحات 
زير جهت اط�لاع، تنوير اف�كار عمومي و نيز 
آگاهي خوانندگان آن روزنامه ارائه مي ش�ود.

لطفاً مطابق قانون مطبوعات دستور فرماييد در 
همان صفحه از اولين شماره بعدي روزنامه جوان 
درج گردد: بانك مهر اقتصاد )شركت سهامي عام(

داراي »اساسنامه رس��مي بانكي« مصوب بانك 
مركزي جمهوري اس��لامي اي��ران و مندرج در 
روزنامه رسمي كشور است و تحت نظارت كامل 
حقوقي و مالي بانك مركزي قرار دارد. اطلاعات 
كامل تر در اين خصوص را مي ت��وان روي پايگاه 
 www.cbi.ir رسمي بانك مركزي به نش��اني
بخش نظارت بانكي: بانك ه��اي غيردولتي و نيز 
روزنامه رس��مي اداره ثبت ش��ركت هاي كشور 

)قوه قضائيه( مورخ 1391/7/26 مشاهده كرد.
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